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Si no hi ha un gir inesperat
al llarg del dia d’avui, el me-
canisme que havia disse-
nyat a correcuita el govern
per mirar de cobrir les fian-
ces imposades pel Tribu-
nal de Comptes a 34 exfun-
cionaris i ex-alts càrrecs de
la Generalitat per l’acció
exterior entre el 2011 i el
2017 haurà fracassat en
l’objectiu que s’havia pro-
posat, almenys d’entrada.
El Fons Complementari
de Riscos, creat per decret
llei fa quinze dies, no po-
drà ser utilitzat pels perse-
guits avui, data en què ex-
pira el termini perquè di-
positin els 5,4 milions que
se’ls exigeixen, perquè els
deu milions amb què va
ser dotat la setmana pas-
sada havien de servir com
a contraaval, però el go-
vern no ha trobat l’altra
peça imprescindible en
l’engranatge: una entitat
bancària que volgués fer-
se càrrec de l’aval inicial,
en una fórmula que s’ha-
via ideat precisament per
blindar-se jurídicament.

“Ho han estudiat i han
decidit no col·laborar; ho
respecto, però entenem
que no té riscos jurídics,
financers ni comercials,
és una operació tècnica”,
mantenia ahir després del
consell executiu el conse-
ller d’Economia, Jaume
Giró, que evitava buscar
possibles raons ni culpa-
bles concrets per explicar
la negativa dels bancs amb
què s’ha contactat. Per de-
cisió expressa d’ell, això sí,
i al contrari del que s’havia
dit inicialment, tampoc
l’Institut Català de Finan-

ces (ICF) adoptarà aquest
rol de manera subsidiària.

“No hi ha ajudat ni el
soroll extern ni el poc
temps”, exposava Giró per
justificar el no dels bancs,
tot al·ludint així, com un
dels principals condicio-
nants, al factor de la “por”
arran de l’hostilitat atiada
des del primer moment
per partits i altaveus me-
diàtics espanyolistes. “A
vegades la infravalorem,
però és molt important i és
entre nosaltres”, reflexio-
nava. En una comparei-
xença a la tarda amb mo-
tiu de la visita del presi-
dent flamenc Jan Jambon,
el president Pere Arago-
nès anava una mica més
enllà i sí que atribuïa la ne-
gativa a les “pressions”
que haurien rebut les enti-
tats financeres “perquè no
col·laboressin”. I és que el
govern ha mogut cel i terra
en les darreres dues set-
manes, però no ha trobat
ningú que s’hagi prestat a
col·laborar amb una quan-
titat del tot assumible, i en
un mecanisme que funcio-
naria com una pòlissa
d’assegurances habitual, i
que de fet està obert a co-
brir més fiances en casos
similars de funcionaris
que, en exercici de les se-
ves funcions, es vegin im-
plicats en procediments
judicials o administratius.
El decret, a més, deixa clar
que si al final hi ha sentèn-
cia ferma condemnatòria,
l’afectat ha de retornar els
diners amb interessos i
despeses afegides.

Giró assenyalava que
primer s’ha parlat amb les
entitats “que tenen més
presència al país”, sense
entrar en detalls, però no

es donava per vençut i deia
que a partir d’aquí caldrà
“obrir el focus” a d’altres
per trobar una resposta po-
sitiva, ja que segons ell el
fons “no queda compro-
mès”. En aquest sentit, el
secretari general de JxCat,
Jordi Sànchez, abonava
ahir la tesi que ara es busca
un banc estranger, ja que
en una carta adreçada als

militants per demanar-los
suport econòmic també
culpava de les dificultats
“la pressió mediàtica i dels
organismes de l’Estat”, i
vaticinava que l’operació
d’aval “no es disposarà fins
d’aquí a unes setmanes, i
serà possible gràcies a la
professionalitat que insti-
tucions bancàries de fora
del país mostren, allunya-

des de la pressió política
que imposa Espanya”. Ni
el conseller ni altres fonts
d’Economia consultades
confirmaven, però tampoc
desmentien, que la solució
final vagi per aquí.

En tot cas, tant Arago-
nès com Giró van asse-
gurar que el contacte amb
les entitats financeres és
“permanent”, que es man-
tenen “totes les vies ober-
tes” i que es faran gestions
fins avui a última hora per
mirar de donar la cobertu-
ra promesa als ex-servi-
dors públics, tot i que el
conseller recordava que
“l’experiència no diu” que
els embargaments hagin
de començar de manera
automàtica demà mateix.
Això sí, admetia que no hi

haurà gaire més temps i
que per tant ja s’estan
muntant alternatives fora
del govern, en previsió
també que les gestions de
la Generalitat no cristal-
litzin, si és que ho acaben
fent, fins a les properes set-
manes. En aquest sentit,
l’executiu confia que un
eventual pronunciament
del Consell de Garanties
Estatutàries (CGE) que
avali la legalitat del decret
–té fins al 29 de juliol per
emetre el dictamen que
li van sol·licitar diversos
grups, com el PSC– podria
fer canviar el panorama i
fins i tot fer reflexionar al-
guna entitat. “Creiem que
a partir d’aquí algunes op-
cions en dubte els darrers
dies es podrien desbloque-

COP No convenç cap banc perquè cobreixi
les fiances dels servidors públics, i ha de
fer avortar l’intent d’ajut als assetjats pel
Tribunal de Comptes POR Manté que el
mecanisme és vàlid, però tampoc activa
el pla B de l’ICF per no posar-lo en perill

Òscar Palau
BARCELONA

El govern no troba qui l

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —
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“Aquí no s’acaba res,
continuem treballant
per donar-los suport.
Encara tenim unes
hores i uns dies per
trobar solucions”
Pere Aragonès
PRESIDENT DE LA GENERALITAT

“El govern està fent
tots els possibles per
trobar una fórmula
jurídica que protegeixi
la presumpció
d’innocència” 
Jaume Giró
CONSELLER D’ECONOMIA I HISENDA

El conseller d’Economia, Jaume Giró, va
comparèixer ahir després del consell executiu amb
la portaveu del govern, Patrícia Plaja ■ ACN
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Escanyats i
desprotegits

per molt catalana que es digui, no s’atreveix a cobrir
l’aval de 5,4 milions d’euros, que ningú s’ha embutxa-
cat. L’expresident Artur Mas, o l’exsecretari general del
Diplocat, Albert Royo, al final hauran d’aportar el seu
patrimoni per tapar el primer forat, com la majoria. La
Caixa de Solidaritat ens demana ajuda a tots els cata-
lans; i els càrrecs públics actuals, què fan?Mayte Piulachs

Escoltar ahir el conseller d’Economia, Jaume Giró,
anunciant que el govern no pot ajudar, per ara, els 34
ex-alts càrrecs i funcionaris perseguits pel Tribunal de
Comptes per la política exterior produeix ràbia i triste-
sa. El fons creat ara és una eina que existia fins la tar-
dor del 2017, quan La Caixa, poruga, va reinterpretar
l’assegurança i se’n va desdir. Ara cap banc ni caixa,

jar”, destacava el presi-
dent, que recordava que
en el passat el Tribunal de
Comptes –els membres
del qual, per cert, esgoten
el mandat avui mateix– ha
concedit pròrrogues per
reunir els diners, si bé en
l’actual cas ja ha dit que
no. La idea, segons Arago-
nès, és que sigui com sigui
es puguin “superar” les
mesures de caràcter tran-
sitori que es puguin pren-
dre avui. I és que si més en-
davant finalment es troba
un banc que es faci càrrec
de l’aval, aquesta garantia
podria rellevar el mecanis-
me alternatiu que es pugui
acabar bastint avui, si bé
en aquest cas es requeriria
sempre el vistiplau del Tri-
bunal de Comptes. “Estem

jugant en un terreny on
aquest tribunal és art i
part: és qui fa l’acusació i
alhora decideix fiances”,
denunciava Aragonès.

L’ICF, tampoc
La “por” a què al·ludia Gi-
ró, això sí, s’ha encomanat
al mateix govern, que, a
falta d’entitat bancària,
ahir va decidir no recórrer
tampoc al pla B que havia
previst fa quinze dies en el
mateix decret, i que la set-
mana passada havia anun-
ciat que activaria: que
l’ICF –que segons el pla ini-
cial, i mentre no es creï
un altre ens gestor intern,
hauria de contraavalar el
banc que es trobi– avalés
directament els afectats
de manera “excepcional i
transitòria”. Giró no dona-
va tampoc una explicació
clara sobre els motius de la
marxa enrere. “He decidit
no sotmetre cap dels pro-
fessionals de l’ICF a donar
curs a una operació que, si
tenim en compte els pre-
cedents, provocaria angoi-
xa, inquietud i por entre
ells i les seves famílies”, ar-
gumentava, i negava que
ningú de l’ens li ho hagués
demanat. “Ho vam posar
en el decret, però tal com
han anat les coses era cór-
rer un risc innecessari, i
tampoc arribàvem a
temps per fer tot el que ha-
víem de fer”, concloïa.

I és que, si bé encara
falta tenir el dictamen del
CGE, el govern és cons-
cient que es podria buscar
qualsevol escletxa legal per
ampliar la persecució, i a
última hora no ha gosat ar-
riscar-se. “És molt difícil
tirar endavant accions le-
gislatives efectives davant
d’un organisme tan politit-
zat”, lamentava Giró. Tot i
que avui al Parlament hi ha
l’últim ple abans de vacan-
ces, no es convalidarà el de-
cret llei en espera de l’in-
forme preceptiu, tot i que
no vinculant, del CGE, així
que probablement s’haurà
d’aprovar a l’agost en dipu-
tació permanent. ■

l’avali

Desemparats, tot i els es-
forços del govern. Així és
com van quedar ahir els 31
dels 34 ex-alts càrrecs del
govern que van anunciar
que es volien acollir al fons
creat per la Generalitat
per assumir les seves fian-
ces, que sumen 5,4 mi-
lions d’euros, i que han de
dipositar avui (fins a les
dotze de la nit) al Tribunal
de Comptes, que conside-
ra que aquests diners es
van “malbaratar” en l’ac-
ció exterior dels governs
entre els anys 2011 i 2017
per haver promocionat el
dret a decidir de Catalu-
nya. I com que ahir, per
sorpresa, també es va des-
cartar l’aportació des de
l’Institut Català de Finan-
ces (ICF), la majoria d’afec-
tats presentaran avui el
seu pis o propietat com a
entrada d’aquesta fiança
milionària i solidària.

Així ho va anunciar ahir
l’ex-secretari general del

Diplocat Albert Royo, a qui
es demana la quantitat
més alta: 3,6 milions d’eu-
ros, a compartir amb al-
tres càrrecs. “No podrem
utilitzar el fons creat per
la Generalitat per parar el
cop del Tribunal de Comp-
tes [...]. Voldria agrair l’es-
forç del meu govern i, en
concret, del conseller Gi-

ró, per trobar una solució.
És la primera vegada que
el govern intenta donar la
cara per nosaltres. Crec
que l’esforç no serà en va”,
piulava ahir Royo, i hi afe-
gia: “Alguns oferim la casa
on vivim com a aval per ar-
ribar a la xifra que ens re-
clama.” I sostenia: “El que
passa ara és una peça més

en la maquinària de la re-
pressió, que pretén ate-
morir els nostres líders i
servidors públics i condi-
cionar antidemocràtica-
ment la política catalana.
Com diria algú, tota «una
lliçó» per al poble de Cata-
lunya.” I defensava que la
solució arribaria amb “una
acció política robusta” i la
“solidaritat ciutadana”.

L’expresident Artur
Mas està previst que tam-
bé ofereixi el seu habitatge
com a aval. El Tribunal de
Comptes ja té algun em-
bargament parcial, com el
pis de l’exconseller Fran-
cesc Homs pels 800.000
euros en interessos que
han de pagar ara per la
causa del 9-N del 2014.
Si la Caixa de Solidaritat
aporta aquests diners, el
valor total dels seus pisos
es podria sumar a la nova
causa. D’altra banda, ERC
estudiava assumir la des-
pesa de l’acció exterior en-
tre el 2016 i el 2017, que
podrien ser uns dos mi-
lions d’euros de fiança. ■

Mayte Piulachs
BARCELONA

Els 31 ex-alts càrrecs públics
aporten el seu patrimoni
al Tribunal de Comptes
a La marxa enrere del govern per cobrir els 5,4 milions de les fiances amb l’ICF
els obliga a aportar els seus pisos i béns a ERC hi podria posar dos milions

El Tribunal de Comptes anun-
ciarà demà si en té prou amb
els avals aportats i dona més
temps per completar les fian-
ces com volen les defenses.
Els terminis són curts, d’uns
quinze dies, si no hi ha en-
surts com els que el juny del
2019 van viure els disset pro-
cessats per malversació per
l’organització de l’1-O al jutjat
d’instrucció 13 de Barcelona.
Ho va patir l’ex-secretari ge-
neral del Diplocat Albert
Royo, que també hi va posar
el seu pis. La magistrada va
anunciar que no embargaria

El president Puigdemont, amb el conseller Romeva, i Albert Royo, amb una delegació internacional per l’1-O del 2017 ■ A. PUIG

res si s’aportava bona part
dels 5,8 milions reclamats, i
duplicats al Suprem. S’hi van
aportar 3,7 milions, però la
secretària judicial, Montser-
rat del Toro, va arreplegar uns
500.000 euros dels comptes
particulars, a més de mante-
nir-ne el bloqueig. Va passar
el rasclet pels comptes dos
cops en dues setmanes (fins
i tot agafant diners de la pare-
lla d’un dels encausats), fins
que la Caixa de Solidaritat i
una entitat d’ERC van apor-
tar els diners i es van tornar
els embargats als encausats.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

El precedent del jutjat 13



EL PUNT AVUI
DIMECRES, 21 DE JULIOL DEL 20216 | Nacional |

El nom oficial és “llei de
memòria democràtica”,
però és la llei que vol re-
visar la història recent
d’aquest país amb mesu-
res que o bé arriben tard,
perquè ja han estat legis-
lades, o bé resulten escas-
ses, a criteri dels especia-
listes en la matèria. La
norma legal aprovada ahir
pel govern espanyol, i que
ara ha de fer el tràmit par-
lamentari, “condemna i
deplora el cop d’estat del
1936” que va derivar en la
Guerra Civil i estableix un
seguit de mesures per in-
vestigar els crims comesos
pel franquisme i dignificar
les víctimes.

Una de les novetats im-
portants que incorpora la
llei és l’anul·lació de tots
els judicis que van dur a
terme els tribunals d’ex-

cepció del franquisme,
consells de guerra, el Tri-
bunal d’Ordre Públic, i la
repressió de maçons i co-
munistes, entre d’altres,
judicis que en el cas de Ca-
talunya ja van ser anul-
lats per una llei del Parla-
ment del 2017. La llei es-
panyola preveu el mateix
mecanisme que la legisla-
ció catalana, amb l’emis-
sió d’un certificat a la fa-
mília en què s’aixeca acta
que el judici que va con-
demnar el seu parent ha
estat anul·lat.

A Catalunya, des del 12
de setembre del 2017 fins
el 30 de juny passat, s’han
rebut 5.553 sol·licituds de
ciutadans per rebre el do-
cument de reparació de
les víctimes del franquis-
me. No és l’única mesura
desenvolupada a Catalu-
nya que preveu ara la no-
va llei espanyola. A Cata-
lunya ja hi ha en marxa un

pla per a l’aixecament de
les fosses comunes amb
víctimes de la Guerra Civil
i també funciona un banc
d’ADN per identificar les
restes que surten a les fos-
ses. Ara hi haurà un banc
d’àmbit estatal, un pla es-
tatal de fosses i una co-
missió interterritorial per
coordinar les polítiques.

Una de les mancances
de la llei és que no preveu
la reparació econòmica
dels familiars, un cop
identificades les víctimes,
ni inclou entre les vícti-
mes col·lectives la perse-
cució de les llengües i cul-
tures catalana, basca i ga-
llega, ni l’obligació de re-
paració a institucions
com la Generalitat, que va
ser greument perjudicada
pel règim franquista.

El fiscal
Una de les novetats que sí
que incorpora la llei és la
creació d’un fiscal de sala
que haurà d’investigar els
crims del franquisme. No
s’hi diu res de la llei d’am-
nistia, que fins ara ha fun-
cionat com a fre en tots els
processos de revisió que
s’han plantejat davant la
justícia espanyola, com
els derivats del que es co-
neix com la “querella ar-
gentina”. Des de l’execu-
tiu espanyol es treu im-
portància a aquest fet i
s’assegura que les denún-
cies plantejades fins ara
no han prosperat per una
qüestió de no retroactivi-
tat de les lleis.

Aquesta circumstància
la consideren molt nega-
tiva entitats memorialis-
tes i víctimes del franquis-
me, com Felipe Moreno,
un dels signants de la que-
rella argentina, que asse-
gura que els botxins “sem-
pre tindran una sortida
amb la llei d’amnistia”.

Fundació Franco
L’articulat de la llei supo-
sarà la fi de les associa-
cions i fundacions que fa-
cin exaltació del franquis-
me. En aquest sentit, la
Fundació Francisco Fran-
co tindrà els dies comptats
i per això ahir mateix ja va
anunciar que duran a ter-
me una “franca oposició”
al que denominen “govern
cesarista”.

La llei també preveu la
reordenació del Valle de los
Caídos, amb el trasllat de
les despulles del fundador
de la Falange, José Antonio
Primo de Rivera, i la intro-
ducció en el disseny curri-
cular dels cursos d’ESO i
batxillerat de la matèria de
memòria històrica. ■

La llei estatal de memòria
històrica, tard i incompleta
a La legislació catalana ja va anul·lar els judicis que ara es deixaran sense efecte a S’hi troba a faltar
una indemnització a les víctimes a Podem tem que el PSOE faci adormir la norma en la tramitació

Jordi Panyella
BARCELONA — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Les frases

La llei aprovada ahir pel go-
vern de Pedro Sánchez pre-
veu que alguns espais puguin
rebre la denominació de
“llocs de memòria democrà-
tica”. No queda clar encara
quins seran els requisits per
rebre aquesta catalogació,
però és evident que a Cata-
lunya hi ha molts candidats i
un d’aquests llocs és la pre-
fectura de la Policía Nacional
a Barcelona, a la Via Laietana.

“Aquesta és una llei
necessària que ens fa
ser un país més digne,
equiparable al nostre
entorn”
Félix Bolaños
MINISTRE DE PRESIDÈNCIA

Josep Cruanyes, en primer terme, president de la Comissió de la Dignitat, amb altres participants en l’acte davant la prefectura policial de la Via Laietana ■ JPF

“Ara es veurà si
el PSOE vol tirar
endavant la llei o la fa
adormir en la comissió
del Congrés”
Jaume Asens
DIPUTAT D’ECP AL CONGRÉS

“Es tracta d’una llei
que formalment
ho tracta tot, però
efectivament fuig
d’estudi”
Josep Cruanyes
COMISSIÓ DE LA DIGNITAT

Aquest és un edifici que des
de fa temps es reclama que
deixi de tenir els usos poli-
cials que encara manté i que
passi a mans de les institu-
cions catalanes. L’Ajunta-
ment el reclama per donar-li
una utilitat pública, mentre
que la Generalitat hi voldria
ubicar el Memorial Democrà-
tic, ara situat al Raval de Bar-
celona. La Comissió per la
Dignitat reclama la despoli-

tització de l’edifici i ho fa cada
primer i segon dimarts de
mes amb una concentració
que ahir, coincidint amb
l’aprovació de la llei, va ser
més oportuna que mai. En
la trobada d’ahir, l’advocat
Enric Leyra hi va explicar la
seva experiència quan va ser
detingut i torturat. Durant el
mes d’agost, la protesta no
es farà i tornarà a celebrar-se
el dimarts 7 de setembre.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Espais de memòria, com la prefectura de Via Laietana
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Sandwichez, Viena, Kö-
nig i Nostrum són les qua-
tre cadenes de restau-
rants més responsables
amb el català, segons es
desprèn d’un estudi sobre
la realitat lingüística en
setze cadenes de restau-
rants en territori de parla
catalana que ha fet la Pla-
taforma per la Llengua.

Aquestes quatre cade-
nes són les empreses que
tenen més cura dels drets
lingüístics dels consumi-
dors, mentre que a la part
baixa del rànquing hi tro-
bem les empreses poc res-
ponsables lingüística-
ment; en primer lloc, la ca-
dena Enrique Tomás, la
primera que suspèn en la
valoració global, amb un
1,95 sobre 4. Tot i aquest
resultat global i el fet que
tampoc no té el web en ca-
talà, aquesta cadena de ta-
pes sí que aprova el barem
d’atenció escrita.

Després hi ha vuit ca-
denes de restaurants que

suspenen tant en atenció
oral com en atenció escri-
ta i digital. Es tracta de Te-
lepizza, La Tagliatella, Do-
mino’s Pizza, McDonald’s,
KFC, Burger King, 100
Montaditos i Foster’s Ho-
llywood. De totes aques-
tes, n’hi ha dues, La Taglia-
tella i Domino’s Pizza, que
tenen el web disponible en
català. Aquestes vuit fran-
quícies acumulen les pit-
jors valoracions i suspe-
nen en la seva atenció oral
i virtual en tots els territo-
ris de parla catalana on te-
nen establiments oberts.

Enquesta amb una app
Les dades s’han extret
aquest mes de juny a par-
tir del miler de valora-
cions que han fet els usua-
ris de l’aplicació Catal-
App, que avalua l’atenció
lingüística dels establi-
ments dels territoris de
parla catalana. Per mitjà
d’aquesta aplicació, els
usuaris valoren amb el te-

lèfon mòbil l’atenció oral,
escrita i virtual dels esta-
bliments comercials i la
puntuen entre 0 i 4 punts.
Les empreses Viena i
Sandwichez, amb una va-
loració mitjana de 3,43
sobre 4, tenen una actitud
lingüística molt positiva

en els tres camps, a més
d’incorporar el català en
el seu lloc web. També l’in-
corporen les empreses
König i Nostrum, dues
marques amb bona nota
en les valoracions de Ca-
talApp, amb un 3,25 i un
3,16, respectivament. ■
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a Plataforma per la
Llengua analitza amb
CatalApp les cadenes
de restaurants

Les cadenes de
restaurants usen
poc el català La cadena d’alimentació Bon-

preu engega la campanya Ali-
menta el català, amb l’objec-
tiu de reforçar la sensibilitat
cap a les varietats dialectals
que hi ha al territori. La cam-
panya –amb l’assessorament
del Consorci per a la Norma-
lització Lingüística (CPNL)–
promourà que als establi-
ments s’hi vagin incloent pro-
ductes de diferents zones
amb la seva denominació dia-
lectal, des de productes fres-
cos de km 0, fruites, verdures,
productes carnis, varietats
d’embotits i espècies de
peixos fins a productes enva-
sats. A les xarxes socials, els
seguidors de Bonpreu i Esclat
podran participar en un con-
curs per compartir el coneixe-
ment de les varietats dialec-
tals dels productes.

Burger King, una cadena que usa poc el català ■ EPA
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Les varietats
dialectals dels
productes

El Pacte Nacional per la
Llengua que impulsarà el
govern català se centrarà
a millorar l’accessibilitat a
l’aprenentatge del català
en totes les franges d’edat
i circumstàncies per in-
crementar-ne el coneixe-
ment i potenciar-ne l’ús.
Aquest és un dels eixos
principals en què se cen-
trarà el pacte, que inclou
l’aranès i la llengua de sig-
nes, segons va explicar
ahir al Parlament la con-
sellera de Cultura, Natàlia
Garriga. A la vegada, ja
han començat a revisar
els mecanismes de “pro-
moció i protecció” de la
llengua en tots els àmbits,
va explicar, i la secretaria
de Política Lingüística,
conjuntament amb l’Ins-
titut d’Estadística (Ides-
cat), farà una prospecció
sobre l’evolució sociolin-
güística dels propers
quinze o vint anys, a par-
tir de la qual faran un pla
plurianual de política lin-

güística.
El pacte es farà “obrint-

lo a tothom que s’hi senti
interpel·lat”. El govern el
dotarà de pressupost i hi
farà les seves aportacions,
algunes de les quals van
ser detallades per la con-
sellera arran de la inter-
pel·lació que li va fer la di-
putada de la CUP Dolors

Sabaté. A la necessitat de
reforçar l’oferta formati-
va, Garriga hi va afegir
que volen fomentar el
consum en català en tots
els àmbits de la cultura,
sobretot en l’audiovisual.
En aquest punt, va expli-
car que es vol fer créixer
l’oferta i el consum de ci-
nema doblat i subtitulat al

català a través de línies de
subvenció, a més de “tre-
ballar per disposar d’un
programa d’acció” amb
distribuïdores i platafor-
mes en línia com ara Dis-
ney, Netflix, Rakuten i Fil-
min perquè incorporin
continguts en català. Va
alertar, però, que l’avant-
projecte de llei general es-
tatal de comunicació au-
diovisual, contra el qual
l’executiu ha presentat
al·legacions, suposa una
“amenaça”, ja que “no
preserva la diversitat lin-
güística ni la cultural”.
En aquest punt, Sabaté li
va retreure que l’executiu
tampoc ha evitat “l’incom-
pliment” de les distribu-
ïdores de l’article 17 de la
llei del cinema en la projec-
ció a les plataformes de les
versions que ja s’han es-
trenat i projectat doblades
o subtitulades en català al
cinema. Sabaté li va dema-
nar “no només posar-hi
més pressupost”, sinó fer
“un canvi d’actitud”, per-
què “som una llengua mi-
noritzada i perseguida”.

Pla d’incendis
En el ple, i en resposta a
una interpel·lació del PSC,
la consellera d’Acció Cli-
màtica, Alimentació i
Agenda Rural, Teresa Jor-
dà, va fer una petició, tant
al conseller d’Economia
com al president, de recur-
sos per tirar endavant un
pla plurianual de 60 mi-
lions que han dissenyat
per prevenir incendis. ■

a La consellera Garriga alerta que l’avantprojecte de llei de comunicació audiovisual estatal podria
dificultar acords amb les distribuïdores a La CUP li retreu que ara ja no els està fent complir la llei

Jordi Alemany
BARCELONA

El pacte nacional protegirà i
farà més accessible el català

La consellera de Cultura, Natàlia Garriga, ahir a la tarda, durant una intervenció en el ple del Parlament ■ GERARD ARTIGAS / ACN

“Catalunya ha de
tenir un millor cicle
d’acolliment
lingüístic”

Natàlia Garriga
CONSELLERA DE CULTURA
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Les frases

“Som una llengua
minoritzada i
perseguida i no
podem tractar igual
el que és diferent”
Dolors Sabaté
DIPUTADA DE LA CUP
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Brussel·les veu “amb satis-
facció” que l’Estat espa-
nyol estigui intentant “en-
carrilar” el conflicte cata-
là. “Almenys ara sembla
que s’està intentant cana-
litzar”, van assegurar ahir
fonts comunitàries un
mes després dels indults
del govern de Pedro Sán-
chez als líders indepen-
dentistes condemnats pel
referèndum de l’1 d’octu-
bre.

La Comissió Europea
envia així un missatge
d’aval molt mesurat a la
mesura de gràcia del diri-
gent socialista i que se surt
de la línia oficial pràctica-

ment inamovible seguida
per les institucions de la
Unió Europea sobre el pro-
cés català. “És un afer in-
tern d’Espanya que s’ha
d’abordar en el seu marc
constitucional”, diuen des
de fa gairebé quatre anys
tots els responsables euro-
peus, amb molt poques ex-
cepcions.

Ahir en va ser una. Da-
vant les pressions de PP i
Ciutadans a Brussel·les
per desmarcar-se dels in-
dults, els alts dirigents de
la UE han evitat donar-hi
un aval ferm que afegís
tensió a l’Estat. Tanma-
teix, ahir fonts comunità-
ries van admetre que la
Comissió Europea veu de
bon ull l’evolució del con-

flicte català. De fet, asse-
guren que enguany han re-
but “menys queixes” de la
societat civil a l’hora d’ela-
borar l’informe 2021 so-
bre l’estat de dret a l’Estat
espanyol.

De totes maneres, a
Brussel·les continuen de-
fensant que la carpeta ca-
talana “no és un problema
d’estat de dret” de l’Estat
espanyol i que, per això,
ahir va tornar a ignorar el
tema a l’informe. “La qües-
tió catalana és un afer in-
tern”, va reiterar ahir l’eu-
rocomissari de Justícia,
Didier Reynders.

Tribunal de Comptes
Tot i aquesta insistència,
el belga va reconèixer que
Brussel·les vigila el que
passa a Catalunya i que
tenen en compte les quei-
xes que els arriben. Així,
va assegurar que la CE es-
tà “seguint” la causa del
Tribunal de Comptes per
l’acció exterior del govern
amb el referèndum de l’1-
O. Reynders va remarcar
que estan pendents de “la
decisió final” de les autori-
tats espanyoles al respec-
te. ■

Natàlia Segura Raventós
BRUSSEL·LES

Brussel·les celebra que el
conflicte català “s’encarrili”
a La CE envia un missatge de “satisfacció” un mes després de la concessió dels indults a L’executiu
europeu vigila l’evolució de la causa al Tribunal de Comptes per l’acció exterior del govern

Els set presos independentistes que estaven reclosos a Lledoners, el 23 de juny, quan es va fer
efectiu el seu indult, aprovat el dia abans pel Consell de Ministres ■ JOSEP LOSADA

El president de la Genera-
litat, Pere Aragonès, i el
ministre president de
Flandes, Jan Jambon, es
van comprometre ahir a
“unir forces” per enfortir
la cooperació entre totes
dues regions i guanyar pes
en el si de la Unió Europea
amb la renovació aquest
any del pla Catalunya
Flandes.

Aragonès va voler
agrair a Jambon el seu pa-
per com a “màxim repre-
sentant d’una de les na-
cions europees que millor
han entès el que ha passat
a Catalunya els últims cinc
anys”, va afirmar, i va
avançar que la reunió ser-
via per “reforçar llaços
d’amistat i col·laboració”
entre totes dues regions.
“L’objectiu ha estat com-

partir punts de vista, bus-
car solucions conjuntes,
aprendre mútuament i
dissenyar estratègies co-
munes per millorar la vida
dels ciutadans”, va dir el
president, que va detallar
que han començat també
a “posar les bases” del nou
pla Catalunya-Flandes,
centrat en la reactivació
econòmica per superar la
crisi de la Covid-19 i “ma-
ximitzar” l’impacte de les
inversions derivades dels

fons europeus Next Gene-
ration. Jambon va anun-
ciar que acudirà a l’Smart
City Expo World Congress
2021, que se celebrarà el
novembre a Barcelona, i
va garantir que Flandes
sempre serà el seu “soci”,
alhora que va instar els go-
verns català i espanyol a
“implicar-se en un diàleg
polític per salvar els con-
flictes i les diferències”
com ells mateixos han re-
clamat des d’Europa. ■

a Aragonès agraeix
al president Jambon
la solidaritat i l’entesa
amb la causa catalana
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Catalunya i Flandes
enforteixen relacions

Jambon i Aragonès, ahir a la Sala Gòtica del Palau ■ EFE


	PA202107211
	21DCAT




